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Vážené básnířky a vážení básníci, 
 
rád bych na úplný začátek řekl, že v tomto svém krátkém příspěvku budu většinou používat 
slovo básník, i když při pohledu na jména účastníků jsem hned viděl, že básnířky jsou 
v převaze. Prosím odpusťte mi to. Budu většinou mluvit o básníkovi či básnících, ale ne 
proto, že bych chtěl kohokoli umenšovat. Myslím si, že poezie, ani tvorba v širším slova 
smyslu gender nemají, protože nakonec jsme my všichni jako lidské bytosti vrženi do jha 
existence, která nás značně zaměstnává. Jak zpíval Ian Curtis z Joy Division: „Existence? 
Copak na ní záleží? Existuji, jak nejlíp umím“.  
Dovolte mi, abych dnes nehovořil přímo o Františku Halasovi, ale abych v souladu s ním 
promluvil o tom, co považuji v případě poezie za bytostně důležité. On sám si velmi dobře 
uvědomoval jedinečnost poezie a zároveň její nesamozřejmost. Jak napsal v jedné své črtě: 
„[Poezie] přes veškerou podmíněnost jejích strůjců, je svobodou samou. Její vůlí je sdělit onu 
tajemnou jsoucnost všeho, co je poznáním a ne ornamentem a dekorací čehokoliv. […] Rozbíjí 
atomy citového i myšlenkového vesmíru, aby zazářily v jiných a jiných spektrech. Co je dnes 
poezie, může být zítra životem samým a obráceně. Poezie je pamětí světa, podvědomím rodů, 
předjimatelkou budoucna“i.  
To zní jako vznešené přesvědčení, ale je možné mu v dnešní době vůbec porozumět a řídit se 
jím? Na tuto otázku přirozeně nemůže žádný básník odpovědět. Musí to prostě zkoušet. Vy 
jste teprve na začátku a nevíte, co vás čeká. Nevíte, zda u poezie vydržíte nebo se budete 
zabývat něčím jiným. Chtěl jsem vám tedy nejprve říct – a trochu vás tím pozlobit –, že být 
mladým básníkem v Česku je to nejlepší. Tehdy básník ještě dostává pozornost a nikdo jeho 
existenci nerozporuje. Važte si tohoto začátku, nic lepšího vás v budoucnu nečeká . Možná 
snad ještě básníci, kteří dosáhnou věku „abrahamovsky“ bílých vousů se mohou těšit jistého, 
drobnějšího zájmu veřejnosti.  
Staří stejně jako mládí má k poezii jaksi blíž. Snad je to tím, že oba tyto věky přejí o něco více 
samotě. Básník ve středním věku je nezajímavý a podezřelý. Poezii se dobře daří v samotě, 
hůře v rodině. V celém tom denním shonu a běhu, který k produktivnímu věku patří, jako by 
náhle nebylo pro poezii místo. Děti, rodina, partnerky, partneři, milostná vzepětí i katastrofy 
– to všechno značně zaměstnává lidskou pozornost. Poezie se ale rodí spíš z okamžiku, kdy je 
naše pozornost uvolněná a nezahlcená. Tehdy dochází k jakémusi tajemnému obratu, kdy se 
naše nitro promísí se světem a vznikne báseň. Ta světu i našemu nitru daruje další život, další 
šanci, zrodí něco úplně nového, až ďábelského. Báseň vytvoří novou skutečnost, která je na 
té smyslové nezávislá. Každá báseň je tedy tak trochu spáchaným hříchem na stvoření, herezí 
na skutečnosti, ale je to radostná hereze. Dovolte mi, aby teď zazněla ukázka z básně jiného 
slavného kunštátského básníka Ludvíka Kundery, která je pro mě dobrým příkladem 
takového radostného kacířství na skutečnosti. Je to závěr prvního zpěvu básnické skladby 
Živly v násii, která pro mne byla velmi důležitá v počátcích mé tvorby.   
 



Ludvík Kundera 
Živly v nás 
 
[…] 
 
Náhrdelníky uvadly 
Řetězce sopek se větví v pustinách větrů 
 
léto je ztraceno 
jenom modrá barva 
trčí 
 
Vešel jsem do tvrdého slunce 
kam stíny stěhovavých ptáků 
už nedosahovaly 
 
Léto je ztraceno 
písky se zvolna přelévají do průzračnějších staveb 
léto je ztraceno 
nevyhubitelní ptáci 
rezavějí 
chatrče dešťů  
nevtékají do křehké oblohy 
 
Lesy a zátopy peří 
 
Tolik příběhů vyčkává v lukách 
tolik příběhů zní ze stromů 
tam vzadu 
 
Čím se tato báseň vyznačuje na první poslech? Je velmi obrazná. Tká před našima vnitřníma 
očima úplně nový svět, který má ale s tím viděným a slyšitelným světem kolem nás něco 
společného. Básnická obraznost vyrůstá z lidské individuality, z osobního pravěku té které 
osobnosti. Myslím si, že jako duchovní bytosti jsme složeni z několika prostých okamžiků, 
které se vpálily do naší mentální sítnice kdysi dávno v dětství. Tyto prvotní zážitky ovlivňují 
způsob našeho vztahování se ke světu víc než cokoliv jiného a mají hluboký vztah k tomu, 
jakým způsobem vnímáme poezii. Není náhoda, že poezie je krom řeči slov, také řečí obrazů.  
Mohlo by se ale zdát, že obrazů je v dnešní době až příliš. Tak proč ještě chtít po poezii, aby 
byla obrazná? Za chvíli to upřesním. 
Myslím si, že velké úskalí, které dnes na poezii a básníky číhá, je velká míra vnějškovosti, 
která nás v současnosti obklopuje. Co si totiž počít s poezií ve věku, který se soustředí pouze 
na to, jak se věci jeví, a nikoli na to, jak věci skutečně žijí. Co s poezií ve chvíli, kdy myriády 
lidí vynakládají mnoho energie na to, aby se pouze na facebooku reprezentovali, a to pokud 
možno zcela odlišně od toho, jak sami sebe pociťují v nitru? Míra vnějškovosti přerostla 
rozumnou míru a zachvátila svět. Lidé jako by byli redukováni na pouhé děti, které se chlubí 
před svými spolužáky. Svět zdětinštěl, ale i v tomto světě poezie stále existuje. Poezie má 



v sobě cosi dětského, ale nikoli dětinského. Může se tedy poezie rozvíjet v době plné 
poněkud klamného jevení se?  Odpovídám, že může. 
Obrazy, které nám dnes zprostředkovávají obrazovky smartfounů nebo počítačů to jsou 
vnějškové obrazy, které nás vedou k pasivitě. Poezie ale tvoří obrazy niterné. Co je to 
niternost? Život duše. Skrze poezii lidská duše vyvíjí aktivitu, pojmenovává věci a ustanovuje 
nové, byť prchavé vztahy mezi skutečnostmi. Poezie skrze obrazy vytváří před očima čtenáře 
nové světy, které se zahnízdí do jeho mysli i srdce. Bez obrazného jazyka by poezie byla 
pouhým sledem rétorických výkřiků a pokynů, návodů k použití nebo slovních cvičení. Básníci 
májí schopnost zaznamenávat své niterné obrazy, ale nemohou si je nechat pro sebe. Své 
obrazy musí pěstovat a rozvíjet, aby je potom mohli předávat druhým bytostem. A jak získat 
tuto schopnost? Rád bych na závěr dal znovu slovo Františku Halasovi, který mladým 
autorům řekl toto: „Uvěřte, že každá báseň říká, co si myslí básník o světě, že každá 
manifestuje jeho vášnivý poměr k němu a každá se po dopsání odděluje od svého tvůrce, i 
když se zabývá toliko jím samým. Básní ovšem zůstává jen potud, pokud v ní není frází, pokud 
nově říká byť i věci tisíckrát řečené, neboť jenom toto vidění obzírající kteroukoliv věc tak, že 
zahlédne nějaký dosud nespatřený jas či stín jejího jádra, je pravou mírou její hodnoty. Báseň 
vám dá utrpení, dá vám lásku, dá vám cokoli chcete, podaří-li se vám zachytiti onen okamžik, 
kdy růže vašeho vnitřního sluchu se počíná rozvíjeti“iii. Přeji vám, milé básnířky a milý básníci, 
abyste občas tu vnitřní růži zaslechli. Děkuji za pozornost.  
 
 
 
                                                           
i František Halas – O dobré a špatné poezii – O  surealismu, In Imagena, str. 106 - 107, Československý 

spisovatel, Praha 1971 

ii Ludvík Kundera – Živly v nás, str. 14, Bohumil Stýblo, Praha 1946 

iii František Halas –Svět očima nejmladší poezie, In Imagena, str. 140, Československý spisovatel, Praha 1971 


